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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Posiedzenie 
Komisji Spraw Unii Europejskiej (121.) 

w dniu 29 stycznia 2015 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Informacja dla Sejmu i Senatu RP o udziale Rzeczypospolitej Polskiej w pracach 
Unii Europejskiej w okresie lipiec – grudzień 2014 r. (przewodnictwo Włoch 
w Radzie Unii Europejskiej) (druk senacki nr 807).

2. Akty ustawodawcze bez uwag – propozycja: COM (2014) 713, COM (2014) 714, 
COM (2014) 715, COM (2014) 724.

3. Akt nieustawodawczy, co do którego komisja nie wystąpi o stanowisko rządu – 
propozycja: COM (2014) 741.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Edmund 
Wittbrodt)

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Proszę państwa, chciałbym otworzyć kolejne spotkanie 

Komisji Spraw Unii Europejskiej.
Witam właściwie ten sam skład co na poprzednim posie-

dzeniu, a więc pana ministra Artura Nowaka-Fara i osoby 
panu ministrowi towarzyszące.

Proszę państwa, w tym posiedzeniu naszej komisji jest 
jeden punkt: informacja dla Sejmu i Senatu RP o udziale 
Rzeczypospolitej w pracach Unii Europejskiej w okresie lipiec 
– grudzień 2014 r., a więc podczas prezydencji włoskiej.

Ja bym zaproponował coś takiego: ponieważ przed 
chwilą mieliśmy okazję dyskutować na temat tej prezyden-
cji, to chciałbym tylko zapytać pana ministra, czy chciałby 
jeszcze coś dodać, a przede wszystkim pytam członków ko-
misji, czy chcieliby jeszcze zapytać o coś, o co nie udało się 
zapytać w czasie tego naszego poprzedniego spotkania.

Panie Ministrze, bardzo proszę.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
Artur Nowak-Far:
Drodzy Państwo! Wysoka Komisjo!
Ja nie mam nic do dodania, dlatego że akurat w tym 

zakresie przedstawiłem informację na tyle szczegółowo, 
na ile okoliczności pozwalały. Skróciłem swoje wystą-
pienie w odniesieniu do prezydencji łotewskiej, ale co 
do włoskiej, to przekazałem informację w miarę pełną 
–oczywiście nie podawałem wszystkich informacji, które 
są zawarte w dokumencie, tylko zwróciłem uwagę na naj-
ważniejsze elementy. Tak że teraz bardzo proszę o ewen-
tualne zadawanie pytań.

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Dziękuję bardzo.
Państwo wiecie też, że będziemy mieli okazję dyskusji 

na ten temat na posiedzeniu plenarnym Senatu w przyszłym 
tygodniu.

Pan senator Marek Ziółkowski jest niezaspokojony.

Senator Marek Ziółkowski:

Ja króciutko. Otóż ja odnoszę wrażenie, że jeżeli 
chodzi Łotwę, to my znakomicie rozumiemy wszystkie 

jej priorytety, w zasadzie podzielamy jej punkt widze-
nia. Ale mam pytanie do pana ministra. Bo gdy patrzę 
na Włochy, to odnoszę wrażenie, że w pewnym sensie 
zbliżyły się nasze punkty widzenia. Przedtem była obawa, 
że Włochy to tylko południe, Morze Śródziemne, a my 
to tylko wschód. Tymczasem teraz – z powodu wyzwań 
ukraińskich i tego, że i myśmy zrozumieli ich racje – jest 
już jak gdyby poczucie większej wspólnoty wyzwań, które 
stoją przed Europą.

Czy pan minister odnosi takie samo wrażenie? Ja chcia-
łem przed chwilą zadać to pytanie ambasadorom, ale już 
nie zdążyłem.

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Tak, ja też wspomniałem o tym, że było tak, że mieliśmy 

obawy, ale potem one nie były uzasadnione.
Proszę.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
Artur Nowak-Far:
Panie Senatorze, potwierdzam, że nastąpiło zbliżenie. 

No, pewnie trochę wywołane zostało, tak jak wszyscy wie-
my, samymi wydarzeniami – bo one miały bardzo poważną 
wagę, one miały efekt poniekąd szokowy. Dlatego Włochy 
musiały po prostu – bo to już nawet nie jest kwestia woli, 
tylko pewnego uwarunkowania – zmienić swoją optykę. 
Bo to, że rzeczywiście istnieją dwa ważne kierunki dzia-
łania Unii Europejskiej, południowy i wschodni, nie ulega 
wątpliwości. I zapowiadało się źle, bo zapowiadało się na 
to, że Włosi w ramach swojej prezydencji skoncentrują się 
tylko i wyłącznie na kierunku południowym, tymczasem 
fakty zadziałały same za siebie i wymusiły jednak zrów-
noważenie podejść. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Dziękuję bardzo.
Dobrze, pan senator Chróścikowski i Wojciechowski.

Senator Jerzy Chróścikowski:
Chciałem zadać to pytanie panu ambasadorowi Łotwy, 

który dzisiaj mówił o przewodnictwie, które teraz obejmuje 
przecież Łotwa. To pytanie jest takie: czy dalej będziemy 
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Tak, to było w zasadzie to samo pytanie.
Wysoka Komisjo, przecież ta sytuacja tak do końca 

nie jest przez nas kontrolowana. Mamy dowody na celowe 
działanie Rosji, która zmierza do tego, żeby rozbić solidar-
ność unijną. A skoro Rosja podejmuje takie kroki, to my 
oczywiście w swojej polityce zagranicznej bierzemy to pod 
uwagę. Nasze stanowisko, prezentowane nawet dzisiaj, na 
posiedzeniu Rady do Spraw Zagranicznych – to tak zwana 
FAC – oraz we wszystkich innych gremiach jest takie, że 
ta solidarność po prostu musi być utrzymana. To stanowi-
sko prezentowane dzisiaj przez pana ministra Schetynę na 
posiedzeniu FAC jest takie, że w kwestii ewentualnych 
bilateralnych umów z Rosją i ta zasada solidarności unijnej 
i jednolitości stanowiska Unii Europejskiej powinna być 
utrzymana. A więc my, krótko mówiąc, jesteśmy wdzięczni 
za wszystkie sygnały dotyczące ewentualnego rozbijania 
tej solidarności, dlatego że to tylko daje nam argumenty, 
które wykorzystamy w debacie. W każdym razie strona 
polska jest za utrzymaniem tej solidarności i za twardym 
stanowiskiem. My wiemy, czym grozi rozbicie jedności eu-
ropejskiej. Wiemy, że na dłuższą metę ma to bardzo krótkie 
nogi, przy czym to dotyczy wszystkich aspektów, nie tylko 
polityki handlowej artykułami rolnymi czy spożywczymi, 
ale dokładnie wszystkich.

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Dobrze. Dziękuję bardzo, Panie Ministrze.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Tak, to przy jeszcze innej okazji…
Proszę państwa, wobec tego, że wyczerpaliśmy temat, 

jeżeli chodzi o punkt pierwszy, dziękuję panu ministrowi 
i paniom towarzyszącym panu ministrowi. Zamykam ten 
punkt.

Punkt drugi: akty ustawodawcze, które prezydium pro-
ponuje przyjąć bez uwag. Są to dokumenty o symbolach 
COM (2014) z numerami 713–715, czyli trzy, i jeden z nu-
merem 724.

Jeżeli nie usłyszę uwag, to komisja to zaakceptuje. Nie 
widzę zgłoszeń.

I punkt trzeci: akt nieustawodawczy, co do którego ko-
misja nie wystąpi o stanowisko rządu. Prezydium propo-
nuje, aby tak było w przypadku dokumentu COM (2014) 
z numerem 741.

Jeżeli nie będzie uwag, to uznam, że taka jest decyzja 
komisji. Nie widzę zgłoszeń.

Proszę państwa, wyczerpaliśmy porządek obrad. 
Dziękuję za udział w posiedzeniu.

I zamykam to nasze spotkanie.

pozwalać na łamanie solidarności w Europie? Bo to, co się 
dzieje w tej chwili na rynku gospodarczym… Szczególnie 
Francuzi, Niemcy, Duńczycy, Węgrzy, no i Włosi robią 
wejścia na rynki poza nami, a tak nie może być, że łamie-
my solidarność. Jeśli jest embargo i jeśli je utrzymujemy, 
to musimy być konsekwentni. No więc jak można robić 
w tej chwili… Mówimy o nowych sankcjach, o innych 
takich rzeczach, a tu się robi taki rozłam! Czy pan minister 
Schetyna będzie podejmował w tej sprawie działania? Czy 
pani premier zechce również podąć ten problem na forum 
Rady? Bo to jest rzecz skandaliczna. Jeśli chce się działać, 
być skutecznym, to, jak rozumiem, musi być solidarność, 
a jeśli nie, to po co nam ta cała Unia Europejska? Przepisy 
– tak, a działania gospodarcze – już w drugą stronę?

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Dziękuję. Pytanie odnotowane.
Proszę bardzo, senator Wojciechowski. Króciutko.

Senator Grzegorz Wojciechowski:
Panie Przewodniczący, ja w zasadzie mam to samo 

pytanie, tylko chciałem je troszeczkę rozszerzyć.
Czy są jakieś działania w tym kierunku… Bo proszę 

zwrócić uwagę, że jakikolwiek inspektor, na przykład in-
spektor sanitarny na granicy, kiedy wpuszcza żywność na 
nasz teren, to jest inspektorem unijnym, czyli on wpuszcza 
ten towar na teren całej Unii, ale gdy ta żywność wyjeżdża 
z Unii, to ten sam inspektor na granicy nie jest już inspek-
torem unijnym, on ma na względzie tylko obszar danego 
kraju. A więc również w tej kwestii potrzeba zmian w pra-
wie unijnym. Czy są tu jakieś działania? Ja wielokrotnie 
zadawałem to pytanie, ale ponawiam: czy coś się zmieniło? 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Edmund Wittbrodt:
Dziękuję bardzo.
Rozumiem, że to było ostatnie pytanie.
Panie Ministrze, proszę o odpowiedź.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
Artur Nowak-Far:
Ja połączę odpowiedzi na te dwa pytania, bo one łączą 

się logicznie.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
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